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Protokół z posiedzenia plenarnego 

Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego Województwa Lubelskiego 

z dnia 1 grudnia 2023 r. 

Posiedzenie plenarne Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego Województwa Lubelskiego 

poprowadził Pan Lech Sprawka - Przewodniczący WRDS WL. Obrady odbyły się w Lubelskim 

Centrum Konferencyjnym w Lublinie przy ul. A. Grottgera 2 w sali S7 na IV piętrze. 

W posiedzeniu plenarnym udział w charakterze gości wzięli: 

Bożenna Sałek – Przedstawicielka Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Lublinie 

Michał Michaluk – Kierownik Oddziału Majątku i Trwałości Projektów Inwestycyjnych UMWL 

Tomasz Pitucha – Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Lublinie 

Piotr Krzesiński – Naczelnik Wydziału Badań i Analiz WUP w Lublinie 

Kinga Przepiórka – p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Majątku Województwa 

UMWL 

Imienna lista obecności z posiedzenia stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 

Porządek obrad posiedzenia plenarnego: 

1. Otwarcie posiedzenia plenarnego Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego 

Województwa Lubelskiego. 

▪ Powitanie zaproszonych gości oraz członków WRDS WL; 

▪ Informacja o nagrywaniu posiedzenia ze względu na cele protokolarne; 

▪ Przyjęcie porządku obrad posiedzenia; 

▪ Przyjęcie protokołu z dnia 18 września 2023 r. 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Lubelskiego  

w sprawie nadania Statutu Wojewódzkiej Radzie ds. Polityki Senioralnej. 

3. Zaopiniowanie przez WRDS WL Regionalnego Planu Działań na Rzecz 

Zatrudnienia w Województwie Lubelskim na rok 2024. 

4. Analiza sytuacji wieczystego użytkowania w Województwie Lubelskim. 

5. Wolne wnioski. 

Podziękowanie za całoroczną współpracę przez Przewodniczącego Wojewódzkiej 

Rady Dialogu Społecznego Województwa Lubelskiego. 

6. Zakończenie posiedzenia. 
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Ad 1. Otwarcie posiedzenia plenarnego Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego 

Województwa Lubelskiego. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL w pierwszej kolejności powitał zaproszonych gości oraz członków 

WRDS. Poinformował o tym, że posiedzenie jest nagrywane do celów protokolarnych. 

Członkowie WRDS WL zostali zachęceni do zapoznania się z porządkiem obrad. Następnie 

zostało przeprowadzone głosowanie nad przyjęciem porządku obrad posiedzenia plenarnego 

WRDS WL oraz protokołu z odbytego posiedzenia WRDS WL. 

Głosowanie nad przyjęciem porządku obrad: 

Głosy za – 27 

Głosy przeciw – 0 

Głosy wstrzymane – 0 

Członkowie WRDS WL jednomyślnie przyjęli porządek obrad posiedzenia. 

Głosowanie nad przyjęciem protokołu z posiedzenia plenarnego WRDS WL z dnia  

18 września 2023 r.: 

Głosy za - 27 

Głosy przeciw - 0 

Głosy wstrzymane - 0 

Protokół z posiedzenia plenarnego z dnia 18 września 2023 r. został przyjęty zwykłą 

większością głosów. 

Ad 2. Zaopiniowanie projektu uchwały Sejmiku Województwa Lubelskiego w sprawie 

nadania Statutu Wojewódzkiej Radzie ds. Polityki Senioralnej. 

Bożenna Sałek – Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej 

Wojewódzka Rada Seniorów została usytuowana ustawą z dnia 9 marca 2023 r., zmieniającą 

ustawę w sprawie ustawy samorządu gminnego, powiatowego i wojewódzkiego. W Statucie 

jako istotne zmiany, jeżeli chodzi o funkcjonowanie Rady zgodnie z regulaminem to należy 

podkreślić fakt, że określił on: zasady i tryb powoływania członków, sposób jej funkcjonowania, 

możliwość sfinansowania kosztów przejazdu Członków Rady na posiedzenia oraz spotkania 

na których reprezentuje się Radę Seniorów. Statut szczegółowo określa tryb powoływania, 

cele, zadania, które realizuje Rada itp. Projekt uchwały Sejmiku Województwa Lubelskiego był 

poddawany konsultacjom społecznym we wrześniu. W trakcie konsultacji zostały zgłoszone 

uwagi przez Radę Działalności Pożytku Województwa Lubelskiego, które dotyczyły włączenia 

przedstawicieli Rad Seniorów, do członków Rad, komisji która dokonuje wyboru kandydatów 

na członków Rady, skład komisji która jest powoływana do oceny kandydatów. Na prośbę 

Wojewódzkiej Rady Działalności Pożytku Publicznego została ona zmniejszona o jednego 

członka, czyli do dwóch osób. W województwie lubelskim w 2020 roku osoby 60+, stanowiły 

27% społeczności. Według prognoz do 2060 roku takie osoby będą stanowiły 40,3%, a w 2011 

roku było to 20,7%. Świadczy to o tym, że liczba w tym wieku wzrasta. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący otwiera dyskusję. 

Wiesław Grzegorczyk – strona pracowników, NSZZ „Solidarność” 

Zapytał czego dotyczy prezentacja, którą przygotowała Pani B. Sałek. 
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Bożenna Sałek – Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej 

Prezentacja dotyczy głownie Statutu, przybliżenia kadencji, sposobu powoływania członków 

itp. 

Zbigniew Rymsza – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Skierował pytanie do Pani B. Sałek. Czy Rada, która działa od 2014 roku podejmuje działania, 

aby zaktywizować seniorów po 60 roku życia, aby wrócili na rynek pracy?. 

Bożenna Sałek – Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej 

Funkcją Rady jest funkcja opiniująco-doradcza-inicjatywna. Nie było konkretnych działań, aby 

Rada występowała do Wojewódzkiego Urzędu Pracy w związku z zatrudnianiem osób po 

50 roku życia, ponieważ tak jest przyjęte. Takie działania są realizowane w ramach 

Wojewódzkiego programu na rzecz osób starszych. Pani B. Sałek zobowiązała się do 

przekazania wniosku, aby Rada zajęła się aktywizacją zawodową osób starszych. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący przeszedł do przegłosowania Stanowiska nr 3/2023 z dnia 1 grudnia 2023 r. 

w sprawie projektu uchwały Sejmiku Województwa Lubelskiego dotyczącego nadania Statutu 

Wojewódzkiej Radzie ds. Polityki Senioralnej. 

Głosowanie nad przyjęciem Stanowiska nr 3/2023: 

Głosy za – 27 

Głosy przeciw – 0 

Głosy wstrzymane – 0 

Członkowie WRDS WL jednogłośnie przyjęli Stanowisko nr 3/2023. 

Bożenna Sałek – Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej 

Wspomniała na posiedzeniu, że kadencja Rady rozpoczyna i kończy się z kadencją Sejmiku 

Województwa Lubelskiego. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Wojewoda powiedział, że od 1 stycznia startuje wsparcie dla osób niepełnosprawnych  

w postaci świadczenia. Będzie rozszerzona komisja orzekająca w Urzędzie Wojewódzkim. 

Jest znaczący procent osób niepełnosprawnych w wieku senioralnym, więc Przewodniczący 

WRDS WL zapowiedział, że będą tam duże środki, które umożliwią aktywizację osób  

z niepełnosprawnością w wieku senioralnym. 

Bożenna Sałek – Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej 

Stwierdziła, że istotny jest rozwój geriatrii. Uważa, że jest za mało oddziałów geriatrycznych 

oraz lekarzy specjalizujących się w tej dziedzinie. 

Marek Chmielewski – strona pracowników, NSZZ „Solidarność” 

Powiedział, aby nie zapominać o Domach Pomocy Społecznej, że jest to też duży obszar do 

inwestycji. 

Bożenna Sałek – Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej 

Pani B. Sałek zaznaczyła, że DPS jako zamknięte instytucje nie mają możliwości, żeby 

otrzymać dofinansowanie, muszą opierać się o środowisko i rozbudowywać usługi 

środowiskowe. Cały czas jest potrzeba, aby takie domy funkcjonowały. 
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Ad 3. Zaopiniowanie przez WRDS WL Regionalnego Planu Działań na Rzecz 

Zatrudnienia w Województwie Lubelskim na rok 2024. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL przeszedł do kolejnego punktu posiedzenia i następnie przekazał 

głos Dyrektorowi Wojewódzkiego Urzędu Pracy. 

Tomasz Pitucha – Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Dyrektor przybliżył Regionalny Plan Działania na rzecz Zatrudnienia na rok 2024.  

W Wojewódzkim Urzędzie Pracy głównie dwa wydziały zajmowały się przygotowaniem tego 

dokumentu - Wydział Polityki Rynku Pracy oraz Wydział Badań i Analiz. Odniósł się do pytania 

Pana Z. Rymszy dot. zatrudniania osób z dużym stażem pracy i zaznaczył, że jest to 

przedmiotem badań polityki rynku pracy, wysokiej rangi rządowej, europejskiej ale i również 

na poziomie wojewódzkim. 

Piotr Krzesiński – Naczelnik Wydziału Badań i Analiz WUP w Lublinie 

Przedstawił prezentację, która stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Tomasz Pitucha – Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Pan T. Pitucha powiedział, że jak wynikało to z prezentacji, przygotowując RPD opierali się na 

badaniach. Raporty, które są dostępne online na stronie WUP „Stan bezrobocia absolwentów 

szkół wyższych w województwie lubelskim” oraz „Sytuacja osób młodych na rynku pracy 

województwa lubelskiego”, są to twarde dane statystyczne, ilościowe. Wojewódzki Urząd 

Pracy ma najlepsze narzędzia do zbierania danych. Trzeci raport „Sytuacja osób długotrwale 

bezrobotnych na rynku pracy województwa lubelskiego”, WUP wprowadza projekt „ALMA„ 

którego istotą jest odbywanie praktyk przez 6 miesięcy poza granicami kraju, aby umożliwić 

zderzenie się z zagranicznym rynkiem pracy. Będzie to skierowane do osób, które nie 

aktywizują się na rynku pracy do 30 roku życia. Kolejny projekt z Ochotniczymi Hufcami Pracy 

jest na etapie podpisywania. To projekt dla osób, które kończą naukę i staną się podmiotem 

działań Ochotniczych Hufców Pracy. Dla projektu „Lubelskie Obserwatorium Rynku Pracy” jest 

przewidziany budżet 10 mln z UE, który będzie przeznaczony na różne pogłębione badania 

rynku pracy. Powiedział, że to co jest zapisane w tegorocznym planie działań jest kontynuacją 

działań ubiegłorocznych, grupy młode i długotrwale bezrobotne są to najrzadziej aktywizowane 

grupy, dlatego są podejmowane działania w tym zakresie. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL przekazał głos Panu D. Jodłowskiemu. 

Dariusz Jodłowski – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Pan D. Jodłowski powiedział, że pośrednio efektem zatrudnienia jest płaca, a jako 

województwo lubelskie jesteśmy na końcu przeciętnego wynagrodzenia. Na przykład stan na 

sierpień 2023 przeciętne wynagrodzenie brutto wynosiło w województwie lubelskim 6 178 zł, 

a na górze tabeli w województwie mazowieckim 8 500 zł. Zasugerował, że jako Wojewódzka 

Rada Dialogu Społecznego powinni się zastanowić, jak można zaradzić poprawie sytuacji 

gospodarczej, społeczno-gospodarczej województwa lubelskiego. Przeanalizowanie różnych 

form zrównania szans województwa lubelskiego w porównaniu do innych regionów. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący przekazał głos Panu M. Chmielewskiemu. 
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Marek Chmielewski – strona pracowników, NSZZ „Solidarność” 

Pan M. Chmielewski powiedział, że założenia programu polityki wschodniej były może nie do 

końca realne. Na przyszłość trzeba brać pod uwagę takie zróżnicowanie regionalne. 

Mirosława Gałan – strona pracodawców, Business Center Club 

Wiceprzewodnicząca WRDS WL powiedziała, że wynagrodzenia to wypracowywanie środków. 

Jeżeli przedsiębiorca będzie się rozwijał i będzie miał z czego inwestować to wtedy będzie go 

stać na zatrudnianie wysoko wykfalifikowanego pracownika na poziomie średniego 

wynagrodzenia krajowego. 

Bernarda Machniak – strona pracowników, Forum Związków Zawodowych 

Pani B. Machniak powiedziała, że to od pracodawców zależy wysokość wynagrodzenia 

swojego pracownika. Na posiedzeniu nawiązała do szpitalnictwa, mówiąc, że obecnie jest 70 

pozwów na terenie województwa lubelskiego, aby uzyskać godne wynagrodzenie. Trzeba się 

zastanowić co zrobić, żeby szpitale polskie funkcjonowały, a głównie powiatowe, bo tam jest 

największe zadłużenie. Trzeba wycenić prawidłowo procedury, żeby pracodawca i podmiot 

leczniczy nie dokładał do leczenia tylko żeby to się kalkulowało. 

Marian Król – strona pracowników, Niezależny Samorządny Związek Zawodowy 

„Solidarność” 

Poprosił, aby członkowie odnosili się do omawianej tematyki. 

Mirosława Gałan – strona pracodawców, Business Center Club 

Nie każdy pracodawca wypracowuje środki do budżetu państwa. Szpitale, jednostki 

administracji czerpią środki z budżetu Państwa, a prywatni przedsiębiorcy wypracowują środki, 

które są podstawą funkcjonowania Państwa. 

Maciej Nejkauf – strona pracowników, NSZZ „Solidarność” 

Podzielił zdanie Pana M. Króla o odnoszeniu się do omawianej tematyki. 

Tomasz Pitucha – Dyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy 

Dyrektor WUP zabrał głos, aby nawiązać do pytania Z. Rymszy. W tym roku zostały podpisane 

pierwsze umowy na około 115 milionów złotych z nowej perspektywy unijnej z miejskimi, 

powiatowymi Urzędami Pracy. Te środki są przeznaczone na aktywizacje osób starszych. 

Wojewódzki Urząd Pracy podpisał w imieniu samorządu województwa z Fundacją Rozwoju 

Edukacji w temacie wdrażania zintegrowanej strategii umiejętności do 2030. Jednym  

z paradygmatów tej umowy jest kształtowanie w ludziach elastycznej postawy na rynku pracy 

wobec zmieniających się trendów, czyli zawodów, które zanikają a pojawiają się nowe. Na ten 

projekt jest 21 milionów złotych z Unii Europejskiej, w niedługim czasie spotka się Wojewódzki 

Zespół Koordynujący ds. tego projektu i będą podejmowane działania w ciągu najbliższych 

trzech lat, żeby zastosować tę strategię. Nawiązał do wcześniejszej dyskusji, mówiąc, że cały 

bagaż historyczny ma wpływ na obecną sytuację, a nie tylko obecna sytuacja. 

Dariusz Jodłowski – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Pan D. Jodłowski wspomniał podczas posiedzenia, że dzięki promocji w programach 

regionalnych przyniosło to nam ogromną szansę. Pojawienie się m. in. dróg ekspresowych czy 

lotniska umożliwiły wiele zagranicznych inwestycji, ulokowanych w Lublinie.  

W małych miejscowościach nie ma możliwości, np. w Hrubieszowie czy Włodawie, tam 

pracodawcy schodzą do szarej strefy. 
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Eryk Ostapiuk – strona pracowników, Forum Związków Zawodowych 

Pan E. Ostapiuk powiedział, że województwo lubelskie to nie są fabryki, bo we wszystkich 

ościennych miasteczkach nie ma możliwości. Od jakiegoś czasu brakuje pracowników 

sezonowych, którzy uciekają i to jest ogromny problem. Kwoty, które pracodawca może 

pozyskać z WUP, nie są kompatybilne z wydatkami jakie ponosi pracodawca. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL przeszedł do głosowania w sprawie Opinii nr 1/2023 z dnia  

1 grudnia 2023 r. w sprawie projektu Regionalnego Planu Działań na rzecz Zatrudnienia na 

2024 rok. 

Głosowanie nad przyjęciem Opinii nr 1/2023: 

Głosy za – 25 

Głosy przeciw – 0 

Głosy wstrzymane – 2 

Członkowie WRDS WL przyjęli Opinię nr 1/2023. 

Ad 4. Analiza sytuacji wieczystego użytkowania w Województwie Lubelskim. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL przeszedł do kolejnego punktu posiedzenia. Na wniosek BCC  

z Biura WRDS WL zostały wysłane zapytania do wszystkich starostw województwa lubelskiego  

z prośbą o udzielenie informacji o stanie funkcjonowania w powiatach instytucji użytkowania 

wieczystego dotyczących firm tj. wskazania ilości firm i wysokości opłat za użytkowanie 

wieczyste oraz jaką to stanowi wartość roczną, 11 starostw odpowiedziało na zapytanie. Temat 

zreferuje Pani Kinga Przepiórka. 

Kinga Przepiórka – p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Majątku Województwa 

UMWL 

Pani K. Przepiórka odniosła się do nowelizacji ustawy o gospodarce nieruchomościami, która 

została ustanowiona 26 maja br., a przepisy obowiązują od 31 sierpnia br. Ustawodawca 

upoważnił jednostki samorządu terytorialnego do określenia warunków sprzedaży 

nieruchomości gruntowych na rzecz ich użytkowników wieczystych. W artykule 191 ustawy  

o gospodarce nieruchomościami zostali zobowiązani do określenia, w drodze uchwały, 

indywidualnych warunków sprzedaży tych nieruchomości. Na najbliższym posiedzeniu 

Sejmiku Województwa zostanie przedstawiony projekt uchwały w ww. zakresie, gdzie 

określenie indywidualnych zasad zostanie przekazane na organ wykonawczy, czyli Zarząd 

Województwa Lubelskiego. WL jest właścicielem 32 nieruchomości, które zostały przekazane 

w użytkowanie wieczyste, 30 nieruchomości jest przekazane wojewódzkim samorządowym 

jednostkom organizacyjnym. 

Dariusz Jodłowski – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Pan D. Jodłowski skierował pytanie do Pani K. Przepiórki czy dane które są z terenu 

województwa lubelskiego dotyczą nieruchomości z dzierżawy wieczystej zarządzane przez 

samorząd miasta Lublina i czy w imieniu skarbu państwa stanowią własność nieruchomości, 

czy są wyłączone z tych statystyk, które były przesłane. 
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Kinga Przepiórka – p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Majątku Województwa 
UMWL 

Pani K. Przepiórka odpowiedziała, że dane otrzymaliśmy tylko ze starostw i powiatów. 

Dariusz Jodłowski – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Nie było w tym miast, a tam jest mnóstwo nieruchomości. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL zaznaczył, że na terenie województwa są cztery miasta na 

prawach powiatu, które powinny odpowiedzieć na to zapytanie. 

Mirosława Gałan – strona pracodawców, Business Center Club 

Pani M. Gałan przypomniała definicję użytkowania wieczystego. Podatku wieczystego nie 

płacą jednostki samorządowe, jednostki budżetu państwa tylko przedsiębiorcy.  

Z nadesłanych 11 powiatów wynika, że 517 przedsiębiorstw płaci podatek od użytkowania 

wieczystego, a jest to kwota 6 200 000. O pozostałych nie było informacji. Pani 

wiceprzewodnicząca wspomniała, że podnosząc najniższą krajową pracownikom najmniej 

wynagradzanym, rujnujemy pracowników wykfalifikowanych nie podnosząc im 

wynagrodzenia, więc oni rezygnują. Dlatego województwo lubelskie pozostaje najmniej 

płacącym województwem. Województwo Lubelskie chwali się uczelniami, ale nie każdy 

znajduje zatrudnienie, ponieważ przedsiębiorców nie stać na rozwój i inwestycje, aby tworzyć 

miejsca pracy. Jest mnóstwo osób, specjalistów wykfalifikowanych, którzy wyjechali  

z lubelskiego, aby znaleźć zatrudnienie w kraju i na świecie. 

Kinga Przepiórka – p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Majątku Województwa 

UMWL 

Nowelizacja ustawy zmierza do tego, aby użytkownik wieczysty mógł nabyć prawo własności. 

Mirosława Gałan – strona pracodawców, Business Center Club 

Przepis, który jest wdrażany i może być stosowany daje możliwości, ale również jest wiele 

wykluczeń przedsiębiorców. Warunki te są ciągle odkładane w czasie. 

Eryk Ostapiuk – strona pracowników, Forum Związków Zawodowych 

Pan E. Ostapiuk powiedział, że wszyscy są radą, która może wysłuchać, zaopiniować. 

Mirosława Gałan – strona pracodawców, Business Center Club 

Pani M. Gałan stwierdziła, że jako rada muszą mieć pełne dane dotyczące tematu, jeżeli chcą 

podejmować działania w danym zakresie. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Wojewoda na posiedzeniu zwrócił uwagę, że szczeble samorządu nie oznaczają podległości 

hierarchicznej. 

Maciej Nejkauf – strona pracowników, NSZZ „Solidarność” 

Pan M. Nejkauf zgodził się ze słowami Pani M. Gałan, że nie ma sensu kilkukrotne płacenie 

za coś, co nie jest własnością. Najlepiej poświęcić temu zagadnieniu odrębne spotkanie Rady 

tylko żeby się dobrze przygotować do tego tematu. 
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Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Jeżeli rada będzie chciała przyjrzeć się zagadnieniu konkretnie, to na wstępie powinien być 

przedstawiony aktualny stan prawny, a następnie odniesienie się czy jest on wystarczający. 

Jeżeli nie, to co zrobić, żeby się to zmieniło. Trzeba wypracować solidnie dany punkt na 

odrębnym posiedzeniu plenarnym 

Dariusz Jodłowski – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Zgodził się z przedmówcami, że dobrym pomysłem jest poświęcenie jednego spotkania na to 

zagadnienie. Zaproponował, że jako rada WRDS WL mogliby wypracować rekomendacje dla 

Zarządu Województwa, jak te zasady mogłyby wyglądać. 

Kinga Przepiórka – p.o. Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Majątku Województwa 

UMWL 

Każdy samorząd indywidualnie określa zasady. Ustawodawca dopuszcza możliwość bonifikat. 

Mirosława Gałan – strona pracodawców, Business Center Club 

Wcześniej omawianym tematem zajął się Pan Artur Soboń, który wypracował, że uzyskane 

zostało zniesienie użytkowania wieczystego na potrzeby mieszkaniowe. Przez wiele lat 

prywatne osoby uzyskiwały akta notarialne i wykupowały swoje mieszkania nawet w blokach. 

Obecnie niezbędne jest przeanalizowanie procedur, żeby to odbywało się w sposób uczciwy. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL wspomniał, że nie czuje się swobodnie w tematyce użytkowania 

wieczystego. 

Mirosława Gałan – strona pracodawców, Business Center Club 

Pani M. Gałan przypomniała Radzie, że na maila dostali informacje na temat użytkowania 

wieczystego. 

Zbigniew Rymsza – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Pan Z. Rymsza poparł fakt, aby poświęcić odrębne spotkanie w temacie użytkowania 

wieczystego, żeby dokładnie to omówić na forum rady. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Pan Przewodniczący zadeklarował, że zainteresuje tym swojego następcę. Zasugerował, aby 

na najbliższym posiedzeniu został zrealizowany ten punkt po odpowiednim przygotowaniu. 

Ad 5. Wolne wnioski 

Marian Król – strona pracowników, Niezależny Samorządny Związek Zawodowy 

„Solidarność” 

Wspólnie z Panem Wojewodą sprowadzili siedzibę PGE SA. do Lublina. W drugim kroku 

dobrze by było, aby sprowadzić całą firmę do Lublina. Dzięki temu pozycja Lublina wzrośnie. 

Stolica jest wizytówką każdego regionu. PGE jest prestiżem dla Lublina, dlatego warto 

dokończyć drugi krok, aby nie stracić już tego, co zostało wypracowane. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

W ramach strategii zrównoważonego rozwoju 20 miliardów trafiło na teren województwa 

lubelskiego z programu inwestycji strategicznych oraz programu rządowego rozwoju dróg. Jest 

to łącznie z inwestycjami GDDKiA oraz samorządu województwa. Bez tych pozycji jest 10,5 
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miliarda złotych w ciągu czterech lat. Jest to udział w puli całego kraju około 8,5%. Gdybyśmy 

to porównali do populacji województwa lubelskiego do całego kraju jest to około 5,5 %, czyli 

ponad przeciętne dofinansowanie. Ważne, żeby to pilnować, tak jak PGE. Jest to podmiot, 

którym WRDS mógłby się zainteresować. Położenie województwa lubelskiego jest dość 

specyficzne, biorąc pod uwagę odległość do granicy z Ukrainą, nie jest możliwe uzyskanie 

gigantycznych inwestorów. 

Dariusz Jodłowski – strona pracodawców, Konfederacja „Lewiatan” 

Pan D. Jodłowski uważa, że siedziba PGE nie spowoduje, że ściągniemy do Lublina 

przykładowo duży koncern informatyczny. Poprosił Pana Wojewodę, jeżeli nikt nie ma 

sprzeciwu, aby zarekomendował swojemu następcy punkt dotyczący minimalnej płacy. 

Uważa, że bardzo dużo młodzieży wyjeżdża z naszego województwa, ponieważ jest problem  

z zatrudnieniem. W Lublinie jest bardzo dobrze rozwinięta edukacja, gdzie kształci się 

mnóstwo młodzieży nawet obcokrajowców. Przedsiębiorcy będą stąd uciekać, ponieważ  

w Hrubieszowie nie będzie miał tylu klientów co w Warszawie, więc nie będzie mógł zapłacić 

tyle pracownikowi co przedsiębiorca z Warszawy. Poprosił, aby rada przeanalizowała, co 

zdaniem Pana D. Jodłowskiego nie jest najgorszym pomysłem, aby zgłosić taką 

rekomendację, aby zróżnicować wysokość składek na ubezpieczenie społeczne. Pracodawca 

przynajmniej nie musiałby ponosić pełnej wysokości składki przy minimalnej płacy. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Wojewoda poprosił, aby w ramach wolnych wniosków nie wchodzić w dyskusję, ponieważ nie 

jest to założeniem wolnych wniosków. 

Maciej Nejkauf – strona pracowników, NSZZ „Solidarność” 

Odniósł się do punktu o polityce senioralnej, zaznaczając, że społeczeństwo się starzeje, ale 

statystyki pokazują, że młodzież opuszcza województwo lubelskie ze względu na najniższe 

wynagrodzenia. Zaproponował, że można byłoby stworzyć program, który dawałby 

pracodawcom ulgi w PIT, CIT, a warunkiem byłaby umowa o pracę, wykluczając umowy 

śmieciowe, fluktuacja. Nie skupiajmy się tylko na ubezpieczeniach, ale również na ulgach. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL przypomniał po raz kolejny, aby trzymać się wolnych wniosków,  

a nie prowadzić dyskusję. 

Wiesława Janczak – Wiceprzewodnicząca WRDS WL, strona pracowników, OPZZ 

Pani W. Janczak przypomniała, że tak jak było dotychczas, jeżeli w trakcie posiedzeń nasunęła 

się ważna tematyka to do biura wpływały wnioski od poszczególnych organizacji czym rada 

mogłaby się zająć. Zaproponowała, przejście do podsumowania posiedzenia. 

Lech Sprawka – Przewodniczący WRDS WL, Wojewoda Lubelski 

Przewodniczący WRDS WL podsumował swoją kadencję, która była skrócona z powodu 

wyborów parlamentarnych. Podkreślił, że w ramach posiedzeń plenarnych jako Rada 

przepracowali 10 zaplanowanych tematów. Z czego cztery dotyczyły dziedziny gospodarki, 

trzy dziedziny edukacji oraz dwa dziedziny zdrowotnej, jeden dotyczący rynku pracy. W ich 

ramach zostały podjęte dwa Stanowiska dotyczące dziedziny funkcjonowania sieci szpitali  

w województwie lubelskim. Na posiedzeniach gościli konstytucyjni Ministrowie oraz szereg 

ważnych osobistości. Odbyły się również cztery posiedzenia Stałych Zespołów Roboczych. 

Pan Przewodniczący życzył całej Radzie owocnej pracy na rzecz województwa lubelskiego. 
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Wiesława Janczak – Wiceprzewodnicząca WRDS WL, strona pracowników, OPZZ 

Wiceprzewodnicząca WRDS WL wręczyła kwiaty razem z Panem M. Królem w imieniu całej 

Rady, w ramach podziękowania za współpracę. Pani W. Janczak dodała kilka słów 

podziękowania Panu Przewodniczącemu. 

Marian Król – strona pracowników, Niezależny Samorządny Związek Zawodowy 

„Solidarność” 

Pan M. Król również krótko podziękował Panu Wojewodzie za współpracę. 

Kamila Szysiak – Zastępca Dyrektora Kancelarii Marszałka 

Pani Dyrektor w imieniu Pana Marszałka Jarosława Stawiarskiego, który nie mógł się pojawić 

na posiedzeniu, odczytała okolicznościowe podziękowanie. 

Ad 6. Zakończenie posiedzenia 

Protokolant 

/-/Agnieszka Zarzeczna 

Przewodniczący 

Wojewódzkiej Rady Dialogu Społecznego 

Województwa Lubelskiego 

/-/Lech Sprawka 

 

Lista załączników do protokołu: 

1. Imienna lista obecności z posiedzenia plenarnego WRDS WL z dnia 1 grudnia 

2023 r. 

Prezentacja „Regionalny Plan Działań na rzecz Zatrudnienia na 2024 (RPD/2024)” 


